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 والساير الحلاوي L.       Phoenix dactylifera بعض النواحي الفسيولوجيت والتشريحيت المرافقت لتلقيح وعقد ثمار صنفين من نخيل التمر 

 

L.       Phoenix dactylifera الحلاوي والساير    

 

) الغناام  الأضرار والسميسام (  ( أيام من تفتح الطلعاات الأنثوياة، ومرادر اللقاا 8، 4، 2، 1، بهدف معرفة تأثير موعد تلقيح الأزهار المؤنثة بعد)الدراسة الحالية  أجريت
أياام  8تلقايح  الأزهاار المؤنثاة بعاد وتجاوز مرحلة التلقيح ف  بعض النواح  الفسيولوجية والتشريحية لثمار نضيل التمار رانف  الحا وا والسااير، تفولات الثماار الناتجاة مان 
الحارأ  وا ومساينات والساايتومانينات عن التفتح ض ل مرحلة الض ل ف  جميع الرافات الفيزيايياة والميميايياة للثمارأ  وأعطاو الموعاد الثاان   أعلاو ترميازاأ ليحمااض أ مينياة 

وسااجل الموعااد الثالاا   لأضاام العينااات أعلااو لاايم  ،زاأ للبااروتين الاامايل والنساابة الميويااة لنراا  الثمااارونساابة عقااد الثمااار ووزن العاامو وسااجل موعااد التلقاايح الرابااع أعلااو ترمياا
الأضراار أعلااو القاايم للراافات الفيزياييااة والميمياييااة ونساابة عقااد الثمااار والنراا   ليحماااض أ مينيااة والبااروتين الاامايل والسااايتومانينات، ولااد اعطاات الثمااار الملقحااة بالغنااام 

فقاد مانات منضفراة ضا ل مراحال النماو ا ولاو ام ساجلت   ووزن العمو، مقارنة بالثمار الناتجة من لقاا  السميسام ،  أماا التغيارات فا  فعالياة انزيما  ا نفيرتياز والسايليليز 
لثماار دس عشر بعد التلقيح ف  ثمار م  الرنفين ولد احتوت الثمار الناتجة من لقا  الغنام  الأضرر علو أعلاو ترميازاأ ل ومساينات  مقارناة باأعلو ليمها عند الأسبوع السا

لقاا  الغناام  الأضرار بينماا  الناتجة من لقا  السميسم  ،وأن عملية ا ضرال لد حرلت بعد يومين من التلقيح ف  أزهار النضيل  لرنف  الح وا والسااير الملقحاة بحباول
ت لطبقاات الغا ف الضاارج ، حرل ا ضرال بعاد  ث ثاة أياام فا  الأزهاار الملقحاة بلقاا  السميسام  واعطات الرافات التشاريحية للثماار البمرياة أيار المعاملاة أعلاو المعاد 

غاا ف الضااارج ، وض يااا تحاات البشاارأ،  والض يااا الرااضرية، والغاا ف الوسااط  وتحاات البشاارأ، والض يااا الرااضرية ، ولااد ماناات ثمااار راانف الساااير متفولااة فاا  ساام  طبقااات ال
وحرل تغير ف  أعداد الض يا ام تميز رنف الساير بتسجيله أعلو عدداأ للض يا ف  نسي  اللال، مقارناة برانف الح وا،واعطات  .الضارج  والداضل ، وطبقة الض يا التانينية

( زيااادأ فا  نساابة الماواد الراالبة المايباة المليااة ونسال الساامريات المضتزلاة، والمليااة، ونساابة  1-لتار .ملغاام 1222+ا ثيفاون  1-لتار .ملغاام 222المعاملاة) حااامض الجبرليا  
 النر  لثمار رنف  الح وا والساير البمرية

 

Some physiological  and anatomical  characters accompaniment to pollinate and fruit set  of  Phoenixe dactylifera L.CV. 

Hillawi and Sayer 
 The present study was carried of knowing the effect of pollination  1, 2, 4 and 8 day from opening of female spathes, source of pollen 

(Ghannami Akhder and  Smasmii) and by passing pollination of the physiology and anatomy of date palm fruits cvs. Hillawi and Sayer 

Fruits produced from flowers pollinated 8 days from opening during the khalal stage was superior  in all physical and chemical 

characteristics of the fruit The second date of pollination gave the highest concentration of free amino acids, auxin and cytokinins , 

percentage fruit set, bunch weight  whereas the fourth pollination date gave the highest concentration of soluble proteins and 

percentage ripening the fruits  record during the third date had the highest concentration of both free amino acids,  soluble proteins and 

auxin Fruit pollinated by  Ghannami Akhdar had the highest values for the physical , chemical and   characteristics percentage fruit set, 

As for changes in the activity of the enzymes invertase  and cellulose the activity was low during early stage of fruit growth, and the 

highest level of activity was recorded during the 16 th week from pollination for both enzymes, Fruits produced by the pollen 

Ghannami Akhdar had the highest concentration of auxins as compared with fruits produced by the pollen source Smasmii|,the process 

of fertilization took place after 2 days for flowers of Hillawi and Sayer pollinated by the pollen source Ghannami Akhdar, whereas 

fertilization took place after three days  for flowers pollinated with pollen source Smasmii, As for anatomical characteristic of 

parthenocarpic fruits not treated with gibberellic acid and ethephon(control), it gave the highest number of layers of exocarp, 

hypodermis and stone cells,  Sayer was superior with respect to thickness of the exocarp cells, hypodermis and stone cells, outer and 

inner mesocarp and tannin cells. Also, there were a change in the number as the Sayer cv. Had the highest number of cells as compared 

with fruits of the cv. Hillawi, treatment with  200mg.l
-1

 +1000mg.l
-1 

ethephon, caused a significant increase in total soluble solids, 

reducing and total sugars, and ripening percentage for parthenocarpic fruits of both cultivars Hillawi and Sayer 

 


